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Szanowny Panie, 
 
 działając w imieniu i dla dobra mieszkańców gmin członkowskich Związku 
Międzygminnego „Gospodarka Komunalna”, tj. Chrzanowa, Libiąża i Trzebini zwracam się 
z prośbą o zapoznanie się z naszymi uwagami dotyczącymi negatywnych konsekwencji 
wprowadzenia w zeszłym roku zmian w ustawie o utrzymaniu czystości i porządku 
w gminach. 
 Ostateczne brzmienie ustawy sprawiło, że prawidłowo funkcjonujący od lipca 2013 r. 
system gospodarki odpadami komunalnymi na terenie Związku uległ rozszczelnieniu. 
Od samego początku nieruchomości niezamieszkałe były objęte systemem 
gospodarowania odpadami komunalnymi. Dzięki temu nie borykaliśmy się z problemami 
podrzucania przez podmioty gospodarcze odpadów „firmowych” mieszkańcom naszego 
Związku. W związku z wprowadzonymi w ww. ustawie maksymalnymi stawkami za worki 
i pojemniki na odpady komunalne dla nieruchomości niezamieszkałych, Zgromadzenie 
Związku zostało zmuszone do wyłączenia z systemu nieruchomości niezamieszkałych. 
Ustalając bowiem stawki opłat za worki i pojemniki dla tych nieruchomości na 
dopuszczalnym ustawą maksymalnym poziomie, Zgromadzenie działałoby niezgodnie z 
art. 6k ust. 2 pkt. 3 oraz art. 6r ust. 2 tej ustawy – system nie bilansowałby się.  
Koszty funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami komunalnymi dla 
nieruchomości niezamieszkałych przewyższały znacznie przewidywaną wysokość 
pobranych opłat od właścicieli tych nieruchomości, a różnica musiałaby być pokryta z opłat 
od mieszkańców nieruchomości zamieszkałych. Takie działanie w naszym odczuciu jest 
niedopuszczalne.  
 W związku z powyższym Zgromadzenie Związku w grudniu 2019 r. postanowiło 
wyłączyć nieruchomości niezamieszkałe z systemu gospodarowania odpadami 
komunalnymi, począwszy od lutego 2020 r. Już po kilku miesiącach od wyłączenia tych 
nieruchomości zaobserwowaliśmy negatywne skutki tego działania. Dzikie wysypiska, 
drastycznie rosnąca ilość odbieranych odpadów z nieruchomości zamieszkałych, ogromna 
ilość odpadów dostarczana do PSZOK-ów to tylko kilka z negatywnych naszym zdaniem 
skutków wyłączenia nieruchomości niezamieszkałych z gminnego systemu. Ponadto 
Związek ma duże wątpliwości jaką obrać drogę w przypadku niewywiązywania się 
właścicieli nieruchomości niezamieszkałych z obowiązku zawarcia umowy zgodnej 
z obecnym stanem prawnym (obowiązek segregacji odpadów) z podmiotem odbierającym 
odpady komunalne, aby nie narazić mieszkańców na dodatkowe koszty, które nie mają 



 

związku z funkcjonowaniem systemu w nieruchomościach zamieszkałych. W tym miejscu 
należy zaznaczyć, że Związek nie posiada innych dochodów oprócz tych z opłat 
ponoszonych przez mieszkańców.  
 Troszcząc się o dobro mieszkańców Związku, zwracam się z prośbą o podjęcie 
działań zmierzających do zmian zapisów ustawy o utrzymaniu czystości i porządku 
w gminach i wprowadzeniu obligatoryjnego objęcia systemem gospodarowania odpadami 
komunalnymi przez gminy nieruchomości niezamieszkałych oraz o urealnienie stawek  
opłat do faktycznych kosztów funkcjonowania tego systemu. 
 
 Nasz niepokój budzi również dynamiczny trend wzrostu kosztów funkcjonowania 
systemu. Zagospodarowanie odpadów na ten moment stanowi jego największą część. 
Stoimy na stanowisku, że tylko odgórne, systemowe rozwiązania mogą coś zmienić. Dlatego 
apelujemy o podjęcie działań w celu szybkiego wprowadzenia przepisów o rozszerzonej 
odpowiedzialności producentów.  
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